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Věřím Českému rozhlqsu. Věřím tomu, co říkojí
v Českém rozhlase (nebo rozhlasu)?

Oba tvary jsou ,,správné", odpovídalí doporučením
v českých gramatikách (viz např. lnternetová
jazyková příručka). Ale ja k se rozhod nout, který tva r
použít?

Zde je několik obecných tendencí pro neživotná
maskulina (lokál sg.).
. Při lokalizaci, tedy přispojenís prepozicemi 4

no,je častější koncovka -e: no hradě, vjazyce,
v rozhlase, Pokud použijeme prepozicio, je
častější koncovka -u: mluvíme o hrodu, o jozyku,
o rozhlosu.

. Někdy je pomocí koncov{y rozlišen dokonce
význam: na východě Evropy - po východu s/unce.. Koncovka -e je obvyklejší na Moravě než
v Cechách: v Zóbřehu - v Zóbřeze.

§uh|etní tvary hrají významnou roli v současném
českém jazyceljazvku. Dokonce jsou považovány
za jakýsi seismograf vwoje české morfologie,
Dublety ne.jsou totiž nikdy zcela synonymní,
ale liší se stylisticky, funkčně, někdy dokonce
ivýznamově. Významné je jak hledisko sty|ové, kde
se pohybujeme na ose knižnost - neutrálnost -
hovorovost, tak i úzus, jenžle v neustálém pohybu.

Nejd ů ležitě.lší tendence, případ ně r ozdíly.

MAsKULlNA
- dat./|ok. sg.,. panu doktoru Josefu Novókovi (delší

koncovka -ovi až u posledniho substantiva);

Substantiva: dubletní tvary a jejich fu

. lok. pl. po k, 9, h, ch: v bolíčcích / v botíčkócr
(,,ženská" koncovka -óch proniká do masku -
nezpůsobuje totiž změnu koncové souh|ás*:,
zá klad u);

. póni- koncovka -ije velmi progresivní
i ve slovech na -on (Pražoné / Prqžoni,
občani) či ve slovech končících na ťo (,
despoti, husité / husiti, policisté / poticisti).
však na to, že V jistých kontextech by mohIa
pŮsobit depreciativně (ťi noši hokejisti už zcs=
prohróli!);

. nezůstal kómen no komeni- ve f razeolo,
je tento tvar vždy, ale v současném úzu je
i komenu, kmenu apod.;. krósnídnové (stylově příznakové, uměleck5
kró sn é dny (neutrá l n í);

, loket - lokty (část těla), ale dyo lokte ptótno
délková míra),

FEMlNlNA
Největší kolísáníje u feminin končících
na konsonant. Poměrně pevná jsou abstrakta
na -ost (hloupost - hlouposti, hloupostí,
h lou postem, h l ou postech, h l ou posťmi), j i nde
jsou však možné dublety: lod'(lodě / lodi, loděr
lod'mi), pěst (pěste m / pěstím, pěstech / pěstíc.

NEUTRA
Podobně jako maskulina končící na konsonan-_
k, g, h, ch mají i neutra s tímto konsonantem
v zák|adu dub|etní tvary: ye střediskóch /
střediscích, o joblkóch / joblcích, koncovka -ócr
(z feminin)je dokonce obvyklejší (v měsťečkóch
no kolečkóch).

ts uvažujte, který z dubletních tvarů je vhodnější
v daném typu textu.

Mluvili o profesoru / profesorovi Dvořákovi.

Občané / občani České republiky mají právo
zúčastnit se voleb.

Žurnalisté / žurnalisti by měli být

Asketi / asketové jsou lidé, kteří se
od pozemských radostí.

oprostit

Bacha, lobisti / lobisté mohou blt nebezpeční!

Cyklisté / cyklisti jsou povinni jezdit po vyzn
cyklostezkách.

Na cestách po Středomoří si zamilovala
francouzskou kuchyň / kuchyni.

objektivní.

6. LEK(


